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Csabai MérlegCsabai Mérleg
A 2023-as év Családbarát munkahelye lett a Békéscsabai Médiacentrum

„Olcsóbban vehetjük majd igénybe a közösségi közlekedést”

Főként a fenyőket, tujákat, nyírfákat 
kellett kivágni

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Békéscsaba széles kínálattal 
lesz ott a 46. Utazás Kiállításon

FOLYTATÁS AZ 7. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Múlt évben a klímaváltozás 
jelei Békéscsabán is feltű-
nővé váltak: sok kiszáradt, 
beteg fát lehetett látni a 
város különböző pontjain. 
A közgyűlés éppen ezért 
30 millió forintot különített 
el több mint 600 fa kivá-
gására. Dr. Juhász István 
tanácsnokot (Hajrá Békés-
csaba) arról kérdeztük, hol 
tart a folyamat jelenleg. 

– Főleg milyen fák, növé-
nyek lettek a klímaváltozás 
áldozatai Békéscsabán? 

– Az elmúlt évek forró és 
aszályos nyarai megviselték 
és jelentősen károsították a 
békéscsabai fákat, fás szárú 
növényeket is. Minden fás nö-
vényt megviseltek a szokat-
lan környezeti körülmények, 
különösképpen a tujákat, fe-
nyőket és nyírfákat, hiszen 

a nyírfák kifejezetten vízigé-
nyesek, míg a fenyők és tu-
ják sorsát a felszínhez közeli 
gyökérzetük pecsételte meg.

– Az önkormányzat egy 
felmérést végzett, amelynek 
végén képet kaptak arról, 
hogy hány fa, vagy fás szárú 
növény kivágása szükséges. 
Hol tart ez a folyamat? 

– A város közigazgatási te-
rületén végzett felmérésből ki-
derült, hogy mely fák kivágá-
sa vált szükségessé azok ál-
lapota miatt. A kivágandó fák 
80 százalékát egyébként a fe-
nyők, a tuják és a nyírfák tet-
ték ki. A kiszáradt fák eltávo-
lítása három ütemben, 2024. 
május 31-ig valósul meg. Az 
első két ütemben összesen 
473 fa kivágása történt meg, 
és várhatóan még további 
300 fa és fás szárú növény ki-
termelésére kerül sor. 

Február 22-e és 25-e között 
lesz a Hungexpo Budapest 
Kongresszusi és Kiállítási 
Központban Magyarország 
első számú turisztikai vá-
sára, a 46. Utazás Kiállítás, 
amelynek belföldi díszven-
dége idén Békés vármegye, 
kiemelten Gyula városa lesz, 
de Békéscsaba is széles 
körben vonultatja fel kínála-
tát. Hogy mit kínál a város 

a turistáknak, arról Szarvas 
Péter polgármester számolt 
be lapunknak. 

A városvezető kiemelte, hogy 
ha a turizmus jelenéről vagy 
jövőjéről szóló elemzéseket 
nézzük, három nagyon fontos 
megállapítás szembetűnő. Az 
egyik az, hogy a turizmus je-
lentősége a világ gazdasági 
körforgásában folyamatosan 

emelkedik. A másik, hogy a 
hagyományos turisztikai cél-
pontok mellett – amely alatt 
főleg a vízközelséget, nap-
sütést, a pihenést kell érteni 
– megjelentek az alternatív 
turizmus irányai is: a kulturális 
és az aktív turizmus. A harma-
dik pedig az, hogy döntő jelen-
tőségűek az úti célok válasz-
tásnál a minőségi attrakciók, a 
minőségi szolgáltatások. 

– Békés vármegye mind-
három tekintetben jól áll, hi-
szen itt vannak hagyomá-
nyos turisztikai vonzerőt je-
lentő kínálatok, van minősé-
gi szolgáltatás, és egyre na-
gyobb teret kap a kulturális 
és az aktív turizmus. Békés-
csaba nagy örömmel csat-
lakozik az Utazás Kiállítás-
hoz és vonultatja fel egyre 
bővülő kínálatát – mondta a 
polgármester. 

A kormány 2023 év végén 
megemelte a minimálbért 
és a garantált bérminimu-
mot, idén januárban pedig 
több, a közlekedést és a 
gazdaságot érintő döntés 
is született. Minderről Her-
czeg Tamás országgyűlési 
képviselőt kérdeztük.

– Az M44-es gyorsforgalmi 
úttal kapcsolatban több vál-
tozás is történt, illetve törté-
nik idén. Melyek ezek? 

– Van jó hírünk és nem 
jó hírünk is ezzel kapcsolat-
ban. Nyilván nem örülünk an-
nak, hogy januártól fizetős-
sé vált az M44-es, annak el-
lenére, hogy még az orszá-
gos gyorsforgalmi úthálózat-

ba nem csatlakozott be. Ere-
detileg azt tervezte a kor-
mányzat, hogy csak akkortól 
kell fizetni, ha az összeköt-
tetések meglesznek, de ezt 
már most bevezették. Jó hír 
viszont, hogy hamarosan az 
M44-es további, 5 kilométe-
res szakaszán is közlekedhe-
tünk majd. 2025-ben pedig – 
mivel jól haladnak a  munká-
latok – Békéscsaba és Buda-
pest között végig négysávos 
úton autózhatunk. Jelenleg 
az M44-es továbbépítésének 
az előkészületei zajlanak, a 
közbeszerzési eljárás előké-
szítése folyik. Ha kellő ütem-
ben folytatódnak a szüksé-
ges eljárások, akkor hama-
rosan elkezdődhet a Békés-

csaba és az országhatár kö-
zötti M44-es útszakasz konk-
rét tervezése is.

– Mi lehet az oka annak, 
hogy már most fizetni kell az 
M44-esen? 

– Egy egységesítő dön-
tés született: csaknem min-
den gyorsforgalmi út fizetős-
sé vált. A szakminisztérium 
szerint minimális azoknak a 
száma, akiknek többletkölt-
séggel kell számolniuk ezért. 
Aki például Budapest és Bé-
késcsaba között közlekedik, 
annak az M5-ös miatt ed-
dig is fizetnie kellett, és a fi-
zetős szakaszokon nem vár-
megyebérletet – ami éves 
szinten 6660 forintba kerül 
– használt, hanem az egész 

országra szóló matricát. Akik 
pedig csak néhány kilomé-
tert mennek, azok nem feltét-
lenül mennek föl az M44-es-
re. Ettől függetlenül szerin-
tem is jobb lett volna, ha az 
eredeti terv szerint vált volna 
fizetőssé az M44-es, többen 
próbáltuk is ezt elérni az Or-
szággyűlésben, de az egy-
ségesítés győzött.

– A közösségi közlekedés-
ben is változások jönnek: az 
ország- és vármegyebérle-
teken kívül megszűnik min-
den más bérletforma, a 14 
év alattiak pedig ingyene-
sen utazhatnak. Mit kell tud-
ni erről?
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Kiváló oktatók és képzőhelyekBékés Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara „ T B ” - S A R O K

Békéscsaba első kézből

A szakma kiváló tanulói versenyeznek
Tudnivalók a társadalombiztosítási 

ellátások változásairól 
A gépgyártástechnológiai 
technikusok, a vendég-
látás szervezők és az 
automatikai technikus – 
autóipar gyártástechnika 
szakmairányban tanulók 
írták első nap a Szakma 
Kiváló Tanulója Verseny 
(SZKTV), illetve az Orszá-
gos Szakmai Tanulmányi 
Verseny első fordulóját. 
Január 23-áig összesen 
542 fiatal versenyez.

A Magyar Kereskedelmi és 
Iparkamara 2008 óta rende-
zi meg a hároméves képzést 
végző és szakmát szerző 
középiskolásoknak a Szak-
ma Kiváló Tanulója Versenyt 
(SZKTV), illetve az Orszá-
gos Szakmai Tanulmányi 
Versenyt (OSZTV), amely 
az érettségit is adó, 5 éves 
technikum végzőseinek szól. 

A Békés Vármegyei Ke-
reskedelmi és Iparkama-
ra, valamint a Kulturá-
lis és Innovációs Minisz-
térium közös versenyének 
célja, hogy a gyakorlatigé-
nyes, „fizikai” szakmák ref-
lektorfénybe kerüljenek a 
„Szakmát a kézbe” szlogen 
jegyében. 

A Szakma Kiváló Tanuló-
ja Versenyre, illetve az Or-
szágos Szakmai Tanulmá-
nyi Versenyre 542 Békés 
vármegyei diák nevezett, ez 
az országban az egyik leg-
magasabb létszám. A szak-
mák, amelyekben Békés 
vármegyében versenyez-
nek a fiatalok, a követke-
zők: gépgyártás-technoló-
giai technikus, ven dég látás-
szer  vező, cukrász, cukrász 
szaktechnikus, magasépí-
tő technikus, logisztikai tech-
nikus – logisztika és szállítás 
szakmairány, irodai titkár, ke-
reskedő és webáruházi tech-
nikus, pincér – vendégtéri 
szakember, szakács, aszta-
los, kereskedelmi értékesítő, 
hegesztő, CNC-programo-
zó, épület és szerkezetlaka-
tos, gépi és CNC-forgácsoló, 
nyomdaipari technikus, grafi-
kus, villanyszerelő, erősára-
mú elektrotechnikus, mec-
hatronikai technikus, ács, kő-
műves, burkoló, festő, mázo-
ló, tapétázó, központifűtés- és 
gázhálózatrendszer-szerelő, 
hűtő- és szellőzésrendszer-
szerelő, épületgépész tech-
nikus, fodrász, kozmeti-
kus technikus, informati-

kai rendszer és alkalma-
zás-üzemeltető technikus, 
szoftverfejlesztő- és tesz-
telő, autószerelő, gépjár-
mű mechatronikus – szerviz 
szakmairány, járműfényező, 
közúti közlekedésüzemvitel 
ellátó, karosszérialakatos, 
autóelektronikai műszerész, 
gépjárműmechatronikai tech-  
nikus szerviz szakmairány, 
alternatív járműhajtási tech-
nikus, útépítő és fenntartó 
technikus és vasúti árufuva-
rozási ügyintéző.

Míg korábban a vendég-
látóipari szakmákban ver-
senyeztek a legtöbben, eb-
ben az évben fordult a sor-
rend, és most a legnép-
szerűbb a szoftverfejlesz-
tő- és tesztelő, második a 
szakács, a harmadik pe-
dig az informatikai rendszer 
és alkalmazás-üzemeltető 
technikus.

Mészárosné Szabó An-
na, az iparkamara szak-
képzési osztályvezetője el-
mondta, hogy aki a három 
fordulós versenyen leg-
alább hatvan százalékot ér 
el,  az mentesülhet a szak-
mai vizsgák bizonyos ré-
szei alól.

A minimálbér és a bérek 
emelkedésének köszönhe-
tően az egészségbiztosítás 
pénzbeli ellátásainak össze-
ge idén tovább növekedik. 

Az Alaptörvény szerint anya-
ság, betegség, rokkantság, 
fogyatékosság, özvegység, 
árvaság és önhibáján kívül 
bekövetkezett munkanélkü-
liség esetén minden magyar 
állampolgár a törvényben 
meghatározott támogatásra 
jogosult.

A minimálbér tavaly de-
cembertől bruttó 266 800, a 
garantált bérminimum pedig 
326 000 forintra emelkedett, 
mely kedvezően befolyásolja 
a társadalombiztosítási ellá-
tások összegét is. A táppénz 
legmagasabb összege idén 
így már napi 17 787 forint, 
míg a gyermekgondozási díj 
(gyed) maximuma havon-

ta bruttó 373 520 forint, és a 
hallgatói gyed is emelkedett.

Idén a munkavállaló, fog-
lalkoztatott, vállalkozó által fi-
zetendő társadalombiztosí-
tási járulék mértéke változat-
lanul 18,5 százalék. A gyed, 
gyes, ápolási díj, és egyes 
ellátások összegéből 10 szá-
zalékos mértékű nyugdíjjáru-
lékot kell levonni. A munkál-
tatót, kifizetőt, egyéni vállal-
kozót, mezőgazdasági őster-
melőt terhelő szociális hoz-
zájárulási adó (szochó) mér-
téke 13 százalék, amelyből 
számos jogcímen adóked-
vezmény is érvényesíthető. 

A munkaerőpiacra lépők, 
a három, vagy több gyer-
meket nevelő munkát vállaló 
nők, a megváltozott munka-
képességű személyek, vál-
lalkozók esetében tovább-
ra is jelentős kedvezmény-
nyel lehet számolni. Ugyan-

így a szakképzettséget nem 
igénylő és a mezőgazdasá-
gi munkakörben foglalkozta-
tottak, vagy a kutatók utáni 
szochó kedvezmény is elő-
nyös a munkaadók számára. 

Az öregségi nyugdíj ösz-
szegének számítási módja ja-
nuártól lényegében nem vál-
tozott. Idén az 1959-ben szü-
letett korosztály éri el a nyug-
díjkorhatárt, ami esetükben a 
65. életév betöltése. A Nők 40 
program folytatódik, így öreg-
ségi teljes nyugdíjra, életkorá-
tól függetlenül továbbra is jo-
gosult az a nő, aki legalább 
negyven év jogosultsági idő-
vel rendelkezik.

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

 Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály

Ingyenes utazás a 14 év alat-
ti gyermekeknek, 50 száza-
lékos, állandó kedvezmény 
a közalkalmazottaknak, új, 
24 órás vármegye- és or-
szág napijegyek – egyebek 
mellett ezek jellemzik a 
MÁV-VOLÁN csoport már-
cius elsejétől érvényes új 
tarifarendszerét. A minden-
kinek előnyös változásokról 
kérdeztük Nagy Sándort, a 
FIDESZ-KDNP önkormány-
zati képviselőjét.

Az elmúlt évtizedek legjelen-
tősebb tarifareformját hajtja 
végre Magyarország kormá-
nya. A felelős döntéshozók az 
ország- és vármegyebérletek 
tapasztalataira építenek, hi-
szen a tavaly májusban be-
vezetett díjtermékek sikere 
azt mutatja, hogy igény és 
lehetőség is van a tarifarend-
szer érdemi egyszerűsítésé-
re, a közösségi közlekedés 
elérhetőbbé tételére. Ezzel a 
békéscsabai családok utazá-
sa nemcsak egyszerűbbé, de 
olcsóbbá is válik, mint koráb-
ban – foglalja össze a január 
elején bejelentett változások 
lényegét Nagy Sándor.

2024. március elsejétől tel-
jesen új rendszer váltja fel a 
ma már talán nehezen átte-

kinthető, idejétmúlt kedvez-
ményrendszert. A 65 év fe-
lettiek ingyenes utazási ked-
vezményét kiterjesztik a 14 év 
alattiakra is, a 14–25 év kö-
zöttiek, ha nem vesznek bér-
letet, 50 százalékos kedvez-
ménnyel utazhatnak csakúgy, 
mint a közszolgálatban, vagy-
is az oktatásban, az egész-
ségügyben dolgozók, ameny-
nyiben regisztrálnak a ked-
vezmény igénybevételére.

A bérletreform kedvez min-
den rendszeres utazónak, 
akár napi szinten használ-
ja a bérletét ingázásra, te-
hát munkába, iskolába járás-
ra, vagy csak esetenként, a 
szabadidő eltöltéséhez. A re-
form hozzájárul az utazók na-
gyobb szabadságához a leg-

gyorsabb eljutási mód rugal-
mas kiválasztásában is. Az 
országbérletek esetén meg-
szűnnek a még érvényes ad-
minisztratív korlátozások, így 
lehetőség lesz az első és 
prémium osztályra történő ki-
egészítő jegy megváltására 
is. A kedvezményes várme-
gye- és országbérletek válto-
zatlan feltételekkel maradnak 
igénybe vehetők.

Új, napi kedvezményes je-
gyeket is bevezetnek. A Vár-
megye24 napijegy 999 forint-
ba, a Magyarország24 na-
pijegy 4999 forintba kerülni 
majd, és korlátlanul felhasz-
nálható lesz a MÁV és a Vo-
lán összes járatán.

Az új tarifarendszer beve-
zetésétől díjmentesen vehe-
tik igénybe a közösségi köz-
lekedést azok a fogyatékkal 
élők és tartós betegek, akik 
ma jelképes, 90 százalékos 
kedvezménnyel csökkentett 
díjat fizetnek. Azok a nagy-
családosok is díjmentesség-
ben részesülnek a jövőben, 
akik eddig igénybe vették 
a nagycsaládosok utazási 
kedvezményét – mutatja be 
a csabai családok számára 
is kedvező módosulásokat 
Nagy Sándor önkormányza-
ti képviselő.

Egyszerűbb és kedvezőbb a tarifarendszer 

A nemzetiségek napja alkal-
mából tartott ünnepséget 
decemberben Békéscsaba 
önkormányzata, valamint a 
hat nemzetiségi önkormány-
zat a városháza dísztermé-
ben. A gálaműsoron a ko-
rábbi évek hagyományainak 
megfelelően az egyes nem-
zetiségi önkormányzatok ál-
tal alapított kitüntetéseket is 
átadták.

Az ünnepi rendezvényen a 
békéscsabai nemzetiségek 
tagjai dallal, tánccal és iro-
dalmi összeállítással mutat-
koztak be. A város nevében 
Szarvas Péter polgármester 
köszöntötte a megjelenteket.

– Településünk több mint 
300 éves újkori történelme so-
rán a nemzetiségek minden-
kor békében éltek egymás 
mellett, mindig arra töreked-

tek, hogy segítsék egymást és 
a város fejlődését. Őrizték a 
hagyományokat, a saját nép-
csoportjuk kultúráját, és ez-
zel egész Csabát fejlesztet-
ték, szépítették. Tudásuk, szo-
kásaik, táncaik, dalaik, meséik 
és konyhaművészetük az ük-
unokákban is tovább él, meg-
őrizve azt a sok kincset, amit 
az előző generációk évszáza-
dokkal ezelőtt megteremtet-
tek. Közös feladatunk ápolni 
és továbbadni a jövőnek ezt a 
gazdag hagyatékot – hangsú-
lyozta a városvezető. 

A Békéscsabán működő 
nemzetiségi önkormányza-
tok nevében Kiszely András 
köszöntötte az ünnepségen 
résztvevőket. 

– A nemzetiségek napja 
lehetőséget ad arra, hogy a 
nemzetiségi vezetőkkel, kép-
viselőkkel, aktív tagokkal ta-

lálkozzunk, megemlékezzünk 
az eltelt esztendőről, és ki-
tüntessük azokat, akik hozzá-
járultak Békéscsaba nemzeti-
ségi életének színesítéséhez 
– emelte ki a szlovák önkor-
mányzat elnöke. 

A nemzetiségek napján 
Békéscsaba Szlovákságáért 
kitüntetést kapott Kutyej Pál 
Albert nyugalmazott evangé-
likus lelkész és Pintér Tibor 
táncpedagógus. A Békés-
csaba Szlovákságáért dísz-
oklevelet prof. dr. Sipiczki 
Mátyás genetikusnak ado-
mányozta a nemzetiségi ön-
kormányzat. A Békéscsaba 
Románságáért kitüntetést 
Aurel Bătrân román ortodox 
parókus, a Békéscsaba Len-
gyelségéért kitüntetést pedig 
Huszárné Nagy Zsuzsanna 
és Tuska Mihály vehette át. 

K. A.

Nemzetiségek napja a városházán

Kitüntetéseket adtak át
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Munkácsy 180 programsorozat
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Békéscsaba széles kínálattal lesz ott 
Budapesten, a 46. Utazás Kiállításon

Idén lesz Munkácsy Mihály 
születésének 180. évfordu-
lója, amelynek megünnep-
lésére programsorozattal 
készül a város és készül-
nek a Munkácsy Negyed 
intézményei. Erről Varga 
Tamás alpolgármesterrel 
beszélgettünk. 

– Tíz évvel ezelőtt jelentkeztek 
először kiemelt, közös prog-
ramsorozattal az intézmények 
a Munkácsy jubileumon. Hogy 
is volt ez?

– A Munkácsy kultusz ápo-
lásában a festő születésének 
170. évfordulója 2014-ben va-
lóban különleges volt, ugyanis 
2012–13-ban kerültek önkor-
mányzati működtetésbe a kul-
turális intézmények: a könyv-
tár, a múzeum, a színház, a 
bábszínház. A Csabagyöngye 
Kulturális Központtal kiegé-
szülve egy olyan együttműkö-
dési rendszer alakult ki, amely 
a 170. évforduló programso-
rozatával csúcsosodott ki. En-
nek köszönhetően indulhatott 
el az a gondolkodás, amelynek 
eredményeként a Modern Vá-
rosok Programban külön pont-
ként szerepelt a Munkácsy 
Negyed létrehozása. A mos-
tani jubileumon visszanyúlunk 
a régebbi programelemekhez, 
de újabbakat is beépítünk. 

– Mit emelne ki a kínálatból?
– A színházban a Munká-

csy, a festőfejedelem című mu-
sical bemutatója a február 20-
ai héten lesz. A múzeum egy 
európai színvonalú, állandó 

Munkácsy tárlattal várja a láto-
gatókat, emellett egy időszaki 
kiállításon bemutatják a Hon-
foglalás című festmény szüle-
tésének történetét és a vázla-
tot. Február 20-án, Munkácsy 
születésnapján megkoszorúz-
zuk a festő mellszobrát a mú-
zeum kertjében, és ekkor kós-
tolhatjuk meg először a 2024-
es év Munkácsy tortáját. Nép-
szerűek azok a tematikus hét-
végék, amelyeket 2022-ben és 
2023-ban a Munkácsy Negyed 
intézményeivel együttműköd-
ve valósítottunk meg. Ezeket 
idén is továbbvisszük: a közös 
gyereknapot, a Múzeumok Éj-
szakáját, a Mihály napi hétvé-
gét, és persze meglepetések-
kel is készülünk.

– Az intézményeken túl ki 
és mi kaphat még szerepet a 
jubileumon? 

– A Békéscsabai Város-
fejlesztési Kft. projektmene-
dzselésében a nyár végén 
adjuk majd át ünnepélyes ke-
retek között a Deák utcai hi-
dat. A híd tövében Miklya Gá-
bor Ásító inas szobrát helyez-
zük el, valamint a bábszín-
ház kertjében Széri-Varga 
Géza szobra is láthatóvá vá-
lik. Az intézményi szektoron 
túl egyébként a civil szerve-
zetekre, művészeti közössé-
gekre is számítunk, továb-
bá bevonjuk az iskolákat. 
Lesznek pályázatok, verse-
nyek, különlegességek; a Bé-
kés Megyei Könyvtár például 
szabadulószoba kialakításá-
val is készül az évfordulóra. 
Igyekszünk tehát minél szé-
lesebb rétegeket bevonni a 
programokba.

Mikóczy Erika

A Munkácsy, a festőfejedelem olvasópróbáját különleges 
helyszínen, a Munkácsy Emlékházban tartották

A hagyományokhoz híven 
újévi fogadást rendezett Bé-
késcsaba önkormányzata a 
városháza dísztermében, ja-
nuár 11-én. Az eseményen a 
megyeszékhely legnagyobb 
foglalkoztatóit, intézményi 
és hatósági vezetőit, vala-
mint a helyi képviselőket kö-
szöntötték.

Szarvas Péter a fogadáson 
kiemelte, hogy a múlt évben 
a város tovább fejlődött és 
még szerethetőbbé vált. Be-
szélt arról, hogy az elmúlt 5 
év rendkívüli volt Békéscsaba 
életében, hiszen a kormány 
100 százalékos támogatásával 
megvalósult az M44-es gyors-
forgalmi és a fürjesi elkerülő út, 
46 hektáron ipari park létesült, 
napelempark épült, megújult a 
sportcsarnok, bővült a piac, ki-
épült a Wenckheim turista- és 
kerékpárút, valamint idén be-
fejeződik a Munkácsy Negyed 
fejlesztése a József Attila utcai 
híd felújításával. Hozzátette: 
érkeztek európai uniós for-

rások is, amelyeket óvodák, 
orvosi rendelők és szociális 
intézmények korszerűsítésére 
fordított a város. 

A polgármester a rendez-
vényen köszönetet mondott 
a rendvédelmi dolgozóknak, 
amiért a csabaiak biztonságos 
és nyugodt városban élhetnek, 
a Békés Vármegyei Kormány-
hivatalnak az emberarcú, segí-
tőkész működéséért, valamint 
a helyi vállalkozásoknak, ame-
lyek munkát biztosítanak, illet-
ve adójukkal a város fejlődé-
sét szolgálják. Kiemelte, hogy 
az egészségügyben és a szo-
ciális téren dolgozók szintén jól 
teljesítettek azok után is, hogy 
a korábbi években a koronaví-
rus-járvány nagy kihívások elé 
állította őket.   

Herczeg Tamás országgyű-
lési képviselő kérdésünkre el-
mondta: Békéscsaba sokat fej-
lődött, de ahhoz nem eleget, 
hogy a megyei jogú városok 
rangsorában a középmezőny-
ben legyen a gazdasági fejlő-
dés szempontjából. Hozzátet-

te, vannak ígéretes tárgyalá-
sok arra, hogy egy iparosodá-
si folyamat részeként komo-
lyabb munkaerőigény jelen-
jen meg ebben a térségben. 
Megjegyezte, hogy 2023 ne-
héz év volt mindnyájunk szá-
mára, bízik abban, hogy 2024 
jobb lesz.

Dr. Takács Árpád főispán 
hangsúlyozta, hogy a Bé-
kés Vármegyei Kormányhiva-
tal 2023-ban is folytatta együtt-
működési megállapodásainak 
bővítését, valamint különböző 
jótékonysági programokkal se-
gítette az állampolgárokat. Az 
együttműködésekre alapozzák 
az elkövetkező éveket, így to-
vábbi köztestületekkel, kama-
rákkal és önkormányzatokkal 
köthetnek partneri megállapo-
dást. Mint fogalmazott: „mindig 
azt mondjuk, hogy a követke-
ző év nehéz, de ezek a nehéz-
ségek, ezek a megoldandó fel-
adatok adják a plusz adrena-
lint, hogy teljesíteni tudjuk az 
előttünk álló kihívásokat”. 

Hidvégi Dávid

Újévi fogadás a városházán

– Mi lett a kivágott fák-
kal? Hogyan hasznosították 
azokat?

– Az eltávolított fák tűzifa-
ként hasznosítható részeit a 
város egyik telephelyére szál-
lította a vállalkozó. A telephe-
lyen a közfoglalkoztatott mun-
katársak feldarabolják és té-
rítésmentesen eljuttatják azt 
a nehéz sorsú családoknak, 
szociális tűzifaként.

– Milyen fákkal, növények-
kel pótolják majd azokat, 
amelyeket el kellett távolíta-
ni, és hogyan gondoskodnak 
arról, hogy ezek hosszú távon 
megmaradjanak?

– A városvezetés fontos-
nak tartja, hogy a közterüle-
ti faállomány ne csökkenjen, 
ezért a kivágott fák pótlásá-
ról az önkormányzat több 

ütemben gondoskodik. A fa 
fajtájának kiválasztásánál lé-
nyeges szempont volt, hogy 
gyorsan növő, kevés gon-
dozást igénylő és jó száraz-
ságtűrő fajt telepítsünk. Lé-
nyeges kiemelni, hogy saj-
nos nem minden esetben le-
het ott telepíteni facseme-
téket, ahol a kivágott fa állt, 
mert tekintettel kell lenni a 
közművekre, járdákra, kerék-
párutakra és az utakra is. El-
ső ütemben, december 15-
éig 50 facsemetét ültettek el 
a szakemberek a város több 
pontján. A leglátványosabb a 
Kazinczy utcán, az Andrássy 
és az Illésházi utcák között 
telepített 23 darab gömbju-
har csemete. A rendelkezés-
re álló források függvényé-
ben, 2024-ben további 150 
facsemete elültetését tervezi 
az önkormányzat.

Főként a fenyőket, tujákat, 
nyírfákat kellett kivágni

Szarvas Péter hangsúlyoz-
ta: Békéscsabán kiemelt sze-
repet kap az aktív és a kultu-
rális turizmus. Éppen ezért 
a 46. Utazás Kiállításon a 
– kormányzati támogatásból 
meg valósított – Wenckheim-
kerékpárút, a Munkácsy Ne-
gyed, valamint a sportturizmus 
adta lehetőségeket is igyekez-
nek bemutatni.

– A kiállításon szeret-
nénk felhívni a figyelmet ar-
ra, hogy Wenckheim turista- 
és kerékpárút mintegy 30 ki-
lométer hosszan vezeti végig 
a kerékpározás szerelmese-
it a Wenckheim család épí-
tészeti hagyatékait összekö-
tő útvonalon. Útközben a tu-
risták megcsodálhatják a vá-
rosunkat, térségünket gazda-
gító kulturális emlékek mel-
lett a természeti és egyedi táji 
értékeket is – jegyezte meg a 
polgármester. 

Idén programsorozattal ün-
nepli Békéscsaba Munkácsy 
Mihály születésének 180. év-
fordulóját, ez aktualitást ad an-
nak, hogy a Munkácsy Negyed 
értékeit, kínálatát felvonultas-
sák a kiállításon, teret adva az 
egyre népszerűbb kulturális 
turizmusnak. Hozzátette: Bé-
késcsaba kulturális programkí-
nálata a színháznak, a múze-
umnak, a könyvtárnak és a kö-
zösségi házaknak köszönhe-
tően igen gazdag, és például 
a Csabai Nyár rendezvényei is 
rengeteg élményt tartogatnak. 

A polgármester hangsú-
lyozta, hogy a széles körben 
ismert Csabai Kolbászfeszti-
vál is méltó helyet kap a febru-
ári Utazás Kiállításon. 

– A Csabai Kolbászfeszti-
vál idején érkezik a legtöbb tu-
rista Békéscsabára és a kör-
nyező településekre. Ezeken 
a napokon Szarvastól Béké-
sig, Gyulától egészen Oros-
házáig szinte minden szállás-

hely foglalt. Úgy gondolom, a 
fesztivál még további lehető-
ségeket rejt magában, ha már 
ilyen sokan jönnek ide, a vár-
megye turisztikai értékeit még 
inkább meg lehetne jeleníteni 
a turisták előtt – fogalmazott a 
polgármester, hozzátéve, hogy 
Békéscsaba gasztrokulturális 
kínálatában egyébként egész 
évben ott vannak a kolbász-
hoz kötődő rendezvények. 

Szarvas Péter végezetül 
beszélt arról, hogy városunk a 
sportturizmus területén is évről 

évre erősít. Múlt évben példá-
ul itt volt a női röplabda után-
pótlás Európa-bajnokság cso-
portkörének meccse, itt ját-
szott a férfi kézilabda váloga-
tott Lengyelország ellen, de di-
ákolimpiai eseményeknek is 
otthont ad Békéscsaba. Ösz-
szegzésül hozzátette: érde-
mes eljönni Békéscsabára, 
körülnézni a városban, részt 
venni az eseményeken – ezt 
szeretnék tudatosítani majd az 
Utazás Kiállításon is.

Mikóczy Erika 
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Szarvas Péter: Békéscsaba az egyik legbiztonságosabb város

Szarvas Péter a közgyűlés utáni tájékoztatóján elmondta, 
hogy 2-3 éven belül megtelik a helyi hulladéklerakó, ezért az 
önkormányzat a Békéscsabai Városüzemeltetési Kft.-vel ka-
pacitásbővítést tervez 500 millió forintból. Az illegális hulla-
déklerakók felszámolására is tettek lépéseket, erre évi 15–20 
millió forintot költ a város. Az Árpád fejedelem téren különö-
sen szembetűnik ez utóbbi gond, az elkövetők beazonosítása 
miatt közterületi kamerát szerelnek fel a téren.

A polgármester közölte, hogy 2024. január 1-jétől 8 száza-
lékkal emelkedik a gyermekétkeztetés térítési díja Békéscsa-
bán. Kiemelte továbbá, hogy 2024-ben is a Volánbusz Zrt. lát-
ja el a helyi buszközlekedési feladatokat, ráadásul a jegy- és 
bérletárak változatlanok maradnak. 

Szarvas Péter arról is beszélt, hogy remélhetőleg lesz lehetőség a Modern Városok Prog-
ramban eltervezett, részben el is kezdett fejlesztések folytatására. Mint mondta, 2016-ban ír-
ta alá a megállapodást Orbán Viktor miniszterelnökkel, ezt követően felépült a Munkácsy Ne-
gyed, megújult a piac és a sportcsarnok, napelempark, valamint kerékpárutak létesültek. Alá-
húzta: a város önmagában nem tudta volna végrehajtani ezeket a fejlesztéseket, ezért nagy 
köszönet jár a kormánynak. 

Elmondta, hogy a Békéscsabai Rendőrkapitányságot január elsejétől Bede Sándor rendőr 
ezredes helyett Jánosi Péter rendőr ezredes vezeti, és megköszönte az eddigi kapitány, va-
lamint a rendőrség munkáját, hiszen Békéscsaba az egyik legbiztonságosabb megyei jogú 
város.

Szarvas Péter alpolgármesterként Paláncz György fideszes képviselőt jelölte a közgyűlé-
sen, azonban javaslata nem kapta meg a többséget. A polgármester hangsúlyozta: titkos sza-
vazás történt, így további részleteket nem árulhat el. 

Szövetség Békéscsabáért: Méltatlan volt az alpolgármesteri szavazás

A decemberi közgyűlésen 
két olyan előterjesztést is tár-
gyalt a testület, amely a város 
pénzügyeivel foglalkozott.

– Több alkalommal is mó-
dosítani kellett már a költség-
vetést, amelynek oka, hogy a 
körültekintő és óvatos terve-
zés következtében több be-
vétel felett rendelkezhet a vá-
ros. A plusz anyagi forrás ré-
vén bizonyos feladatokhoz 
az önkormányzat további for-
rást tudott biztosítani, lehetővé téve minél több olyan feladat elvégzését, ami a város rende-
zettségét javítja – mondta Fülöp Csaba. A képviselő véleménye szerint a város megfelelő 
helyzetben zárja a 2023-as pénzügyi évet, azt pedig előrelépésként értékelte, hogy januárban 
tárgyalnak a 2024-es költségvetés első olvasatáról. 

– Fontos, hogy a köztereinket, környezetünket biztonságban tudjuk, ezért többször beszél-
tünk már a térfigyelő kamerák rendszerének bővítéséről. Január 20-áig elkészül egy beszá-
moló a város azon pontjairól, ahol indokolt kamerát kihelyezni – közölte a képviselő.

Az év utolsó közgyűlésén nem várt napirendi pont került a képviselők elé, amelyről zárt 
ülésen tárgyaltak.  Az SZMSZ értelmében, a szeptemberben elhunyt Hanó Miklós helyére új 
alpolgármestert kell választania a testületnek a törvényes működés fenntartása érdekében. 
Szarvas Péter polgármester Paláncz Györgyöt javasolta a posztra, azonban a jelölt nem ka-
pott kellő számú szavazatot a mintegy másfél órásra nyúlt zárt ülésen.

– Véleményünk szerint Békéscsaba önkormányzatához és az előterjesztett képviselőhöz 
is méltatlan volt az alpolgármester személyéről szóló zárt ülési szavazás. A posztra jelölt kép-
viselő nem kapott többséget, ami azt mutatja, hogy a Hajrá Békéscsaba és a Fidesz nem tud 
megfelelően együttműködni Békéscsabán – hangsúlyozta Miklós Attila.

Fidesz-KDNP: Csalódottak vagyunk, hogy Paláncz György nem lett alpolgármester 

Opauszki Zoltán a Fidesz-KDNP tájékoztatóján ismertet-
te, hogy a képviselő-testület a zárt ülésén nem szavazta meg 
Paláncz Györgyöt a szeptemberben elhunyt Hanó Miklós helyé-
re alpolgármesternek. Hozzátette, hogy a Fidesz-KDNP mind a 
hat tagja támogató szavazatot adott le a képviselőre, illetve a köz-
gyűlés két szocialista politikusa is így tett. 

Mint mondta, többször is egyeztettek Szarvas Péter polgár-
mesterrel az ügyben, először Opauszki Zoltánt javasolva a poszt-
ra. Ezt a városvezető nem fogadta el, így Paláncz György sze-
mélyében egyeztek meg. A frakcióvezető szerint úgy tűnt, hogy 
Szarvas Péter is támogatja Paláncz megválasztását, még a nyil-
vános ülésen éppen ő javasolta alpolgármesternek. Kiemelte: 
csalódottan veszik tudomásul a döntést, de továbbra is együtt-
működően vesznek részt a közgyűlés munkájában. 

Opauszki Zoltán megjegyezte: jó döntést hozott a közgyűlés azzal, hogy megszületett az a ren-
delet, ami az illegális hulladék kezelésével foglalkozik. Arról is beszélt, hogy elkészült a Kétegyházi 
úton a hulladékudvar, és ha minden a tervek szerint alakul, akkor 2024 februárjában meg is nyílhat. 

A tanácsnok kiemelte, hogy a közgyűlés elfogadta Békéscsaba és térsége fenntartható város-
fejlesztési stratégiát, illetve a Terület- és Településfejlesztési Operatív Program Plusz városfejlesz-
tési programtervet. 

A költségvetés aktuális módosításával kapcsolatban Opauszki Zoltán felhívta a figyelmet ar-
ra, hogy novemberben az önkormányzat 244 millió forint központi támogatásban részesült, ebből 
többletfeladatokra a Békéscsabai Városgazdálkodási Kft.-nek 48 millió forintot, sporttámogatásra 
51 millió forintot, közlekedésfejlesztési feladatokra 43 millió forintot biztosít az önkormányzat. 

Hajrá Békéscsaba: Határozott fellépés kell a szemetelőkkel szemben

A Hajrá Békéscsaba-frakció 
nevében dr. Juhász István ta-
nácsnok és dr. Szigeti Béla ön-
kormányzati képviselő rendha-
gyó helyszínen, az Árpád feje-
delem terén tartott tájékoztatót. 

A téren már kamera figyeli 
a szelektív hulladékgyűjtő-szi-
getet, hiszen az elmúlt évek-
ben több lakossági bejelentés 
is érkezett arról, hogy sokan il-
legális hulladékot helyeznek ki 
oda. Dr. Szigeti Béla elmondta, 
hogy a saját képviselői keretéből is áldozott a kamerarendszer megtervezésére. Hozzátette: a vá-
ros 40 millió forintot különített el közbiztonsági és közlekedésbiztonsági céllal, amelyből térfigyelő 
kamerákat szerelnek fel és zebrákat létesítenek.

– Úgy érzem, hogy ezzel a probléma véglegesen még nincs megoldva. Arra számítok, hogy 
lesznek, akik más hulladékszigetnél próbálják majd elhelyezni az illegális szemetet, például a Ka-
tona utcában. Ezeknek az embereknek üzenem, hogy ott is megindítom az engedélyeztetési és 
tervezési eljárást, kérvényezem a kamera elhelyezését – összegezte a képviselő, hozzátéve, hogy 
határozott fellépés szükséges a szemetelőkkel szemben.

Dr. Juhász István tanácsnok arról beszélt, hogy a folyamatosan változó energiaárak miatt nehéz 
volt az idei költségvetés megtervezése, de így is sikerült takarékos büdzsét összeállítani

– A beszámolóból megismerhettük, hogy az előző év hasonló időszakához képest a földgázfel-
használás 13 százalékkal, míg a villamos-energia felhasználása 8 százalékkal csökkent – hangsú-
lyozta, hozzátéve, hogy ezt figyelembe vették a tervezésnél.

A decemberi közgyűlés zárt ülésén végül nem választották meg Paláncz Györgyöt, a Fidesz ön-
kormányzati képviselőjét alpolgármesternek. Dr. Juhász István úgy fogalmazott: a titkos szavazás 
után senki sem köteles nyilvánosságra hozni a szavazatát, így ezt a Hajrá Békéscsaba-frakció tag-
jai sem kívánják megtenni.

Hidvégi Dávid, Kovács Andrea, Vincze Attila

A polgármester és a pártok képviselőinek véleménye a legfontosabb döntésekről

ÉPÍTKEZIK? FELÚJÍT?   ÚJHÁZ BODROGI A MESTERHÁZ!
5600 Békéscsaba, Berényi út 132.

www.ujhazbodrogi.hu/

www.facebook.com/ujhazbodrogi

Tavalyi utolsó lapzártánk után, december 14-én tartotta közgyűlését Békéscsaba képviselő-testülete. A legfontosabb döntéseket Szarvas Péter polgármester, valamint a Szövetség Békés-
csabáért, a Fidesz-KDNP és a Hajrá Békéscsaba képviselői értékelték (a DK képviselője, Dancsó Tibor betegség miatt nem volt a közgyűlésen).
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A Békés Vármegyei Rend-
őr-főkapitányság vezetője, 
Vörös Ferenc rendőr ezre-
des, rendőrségi főtanácsos 
levélben tájékoztatta az ön-
kormányzatot arról, hogy Já-
nosi Péter rendőr ezredest 
tervezi kinevezni a Békés-
csabai Rendőrkapitányság 
vezetőjének, mellyel kap-
csolatban a grémium véle-
ményét is kéri.

Jánosi Péter rendőr ezredes, 
rendőrségi főtanácsos 1994. 
március 1-jén kezdte meg 
belügyi szolgálatát. Azóta 
volt gazdaságvédelmi szak-
területen nyomozó, illetve 
a Békéscsabai Rendőrka-
pitányság Bűnügyi Osztály 
Gazdaságvédelmi Alosztá-
lyán alosztályvezető. 2001. 
április 1-jétől a Békéscsabai 
Rendőrkapitányságon hiva-
talvezetői beosztásba került, 
majd 2007. október 1-jétől 

a Békés MRFK Hivatalának 
vezetőjévé nevezték ki. 2022. 
augusztus 20-ától megbízták 
a Békési Rendőrkapitányság 
vezetésével, majd 2023. már-
cius 1-jétől kinevezettként ve-
zeti a rendőrkapitányságot.

Hudák Pál rendőr ezredes, 
rendőrfőkapitány-helyettes a 
decemberi ülésen ismertet-
te, hogy a rendőrkapitányok 
öt évre nevezhetők ki, ezt egy-
szer lehet meghosszabbítani 
újabb öt évre. Ebben az idő-
szakban több kirendeltség-ve-
zető mandátuma is lejár, köz-
tük Bede Sándor rendőr ezre-
des eddigi békéscsabai rend-
őrkapitányé is, ezért van szük-
ség a kapitánycserére. 

A képviselő-testület tag-
jai a helyszínen köszönetü-
ket fejezték ki a korábbi ka-
pitánynak munkájáért, míg 
az újnak sok sikert kíván-
tak, majd megszavazták az 
előterjesztést.

Összefoglaló készült a de-
cemberi közgyűlésre arról, 
hogy mely projektek va-
lósultak meg a 2016-ban 
megkötött Modern Városok 
Program (MVP) a békéscsa-
bai fejlesztésekre vonatkozó 
megállapodásában.

Az állami és önkormányzati 
beruházásban megvalósult, il-
letve befejezés előtt álló projek-
tek teljes összege 431 milliárd 
forint – olvasható az előterjesz-
tésben. Ezek között szerepel 
az M44-es gyorsforgalmi út és 
a Fürjesi összekötő megépíté-
se, a meglévő ipari parkok bő-
vítése, új területek kialakítása 
és fejlesztése, a repülőtér kor-
szerűsítésének előkészítése, 
a térségi vásártér, a Nyomda-
ipari Tudás- és Képzőközpont 
és a Sportok Háza kialakítása 
a meglévő sportcsarnokban, 
az új, multifunkciós sportcsar-

nok építésének, valamint az 
új, fedett uszodakomplexum 
fejlesztésének előkészítése; a 
Békéscsabai Röplabda Aka-
démia, a CsabaPark Gaszt-
ronómiai és Élménypark, a 
Munkácsy Negyed fejlesztése, 
a Wenckheim turista- és kerék-
párút megépítése. Ezen a so-
ron szerepel a Smart Grid I és 
a geotermikus hőhasznosítás 
kialakítása, az okos közvilá-
gítási rendszer fejlesztése, a 
Smart Grid II fejlesztésének 
előkészítése, az intelligens 
közlekedésvezérlő és környe-
zetkímélő közösségi közleke-
dési rendszer és a felsőoktatás 
komplex fejlesztésének előké-
szítése, valamint a békéscsa-
bai útfejlesztési is.

Bár az MVP befejeződik, a 
vonatkozó kormányhatározat 
a még meg nem valósult bé-
késcsabai elemek tekinteté-
ben további feladatokat neve-

sít. Ezek között van, hogy az 
M44-es gyorsforgalmi út tel-
jes megvalósítása érdekében 
meg kell tenni a további szük-
séges intézkedéseket; vizs-
gálni kell a repülőtér, a meg-
lévő iparterületek fejlesztésé-
nek és az új hűtő-, fagyasztó- 
és feldolgozó-, valamint para-
dicsomsűrítmény- és zöldség-
szárító üzem megvalósításá-
nak lehetőségeit, ahogyan a 
komplex felsőoktatás fejlesz-
téséhez kapcsolódó beruhá-
zás megvalósíthatóságát is. 
Kérdés, hogy létre jöhet-e az 
új, multifunkcionális sportcsar-
nok és a fedett uszodakomple-
xum, valamint, hogy a Munká-
csy Negyedhez igényelt több-
letforrást biztosítja-e a kor-
mány. Vizsgálni kell a komp-
lex energetikai program továb-
bi megvalósíthatóságát és azt 
is, hogy útfejlesztéshez érkez-
het-e további forrás.

Új kapitány MVP: Vannak még kérdések

A decemberi közgyűlés-
re készült el az a tervezet, 
amely lefektette – egyelőre 
számok nélkül – a 2024-es 
költségvetés alapjait.

Költségvetési koncepciót nem 
kötelező készítenie az önkor-
mányzatnak, de mint az az ülé-
sen is elhangzott, Békéscsa-
bán ez már évek óta szokás. A 
képviselők ebben a dokumen-
tumban egyelőre csak nagyvo-
nalakban tanulmányozhatták 

azt, hogy a városvezetésnek 
milyen elképzelései vannak a 
2024-es büdzséről, mely rög-
zíti, hogy milyen bevételei és 
kiadásai lesznek a városnak 
az új esztendőben.

Amint az a közgyűlésen el-
hangzott, továbbra is az ön-
kormányzat kiegyensúlyozott, 
folyamatos működésének a 
biztosítása és a takaros ener-
giagazdálkodás a cél. Kisebb 
mértékben lesz lehetőség in-
tézményi és infrastrukturális 

fejlesztésekre, emellett a Mo-
dern Városok Program felül-
vizsgálatáról szóló kormány-
határozat további megvalósít-
hatósági szempontokat vizsgál 
Békéscsabát illetően. Készül-
nek arra is, hogy a TOP Plusz 
programban további anyagi tá-
mogatáshoz jut az önkormány-
zat, addig is saját forrásból ki-
sebb fejlesztésekre kerítenek 
sort. Ezen felül prioritásként 
jelölték meg a munkahelyek 
megtartását.

Költségvetési koncepció

Békéscsaba és térsége 
Fenntartható Városfejlesz-
tési Stratégiája, valamint a 
TOP Plusz Városfejlesztési 
Programterve is a képvise-
lők elé került, mindkettőt a 
Békéscsabai Városfejlesz-
tési Kft. készítette el. 

A dokumentumból kiderül, 
hogy a következő fejlesztési 
ciklusban – az előzővel ellen-
tétben – a békéscsabai ön-
kormányzat a járási települé-
sekkel együtt tud pályázni az 
uniós forrásokra.

Sódar Anita, a Békéscsa-
bai Városfejlesztési Kft. cégve-
zetője kiemelte, hogy Békés-
csaba az úgynevezett szatel-
lit településekkel együtt hajt-
ja végre a programot, ez azért 

fontos, mert valamennyi tele-
püléssel együtt kell működ-
ni. A dokumentum nemcsak a 
csabai stratégiai irányokat ha-
tározta meg, hanem a másik 
nyolc települését is. Leszögez-
te, hogy ezt a stratégiát az irá-
nyító hatóság már elfogadta, 
és ez a 2021–27-es uniós for-

rásfelhasználáshoz minden-
képpen fontos. Hangsúlyoz-
ta: Békéscsaba az egyik leg-
nagyobb zöldítési fejlesztést 
hajtja majd végre az ország-
ban, de fontos a gazdaságépí-
tő, népességmegtartó város-
kép kialakítása is. A testület el-
fogadta az előterjesztést.

Fenntartható város
Az ülésen az önkormányzati 
intézmények és gazdasági 
társaságok energia-felhasz-
nálásának bemutatása és a 
jövő évre vonatkozó keret-
számok meghatározása is a 
grémium elé került.

Emlékeztettek arra, hogy 
az elmúlt időszakban radi-
kálisan megnövekedtek az 
energiaárak, ezért az önkor-
mányzat úgy döntött, hogy 
az intézményei esetében 
korlátozást vezet be az áram- 
és gázfelhasználás kapcsán. 
Mint az elhangzott, az in-
tézmények és a vállalatok 
betartották a tervszámokat, 
így mintegy 20 százalékos 
megtakarítást értek el 2023 
végéig. Az önkormányzat 
lebonyolította 2024-re a vil-
lamos- és gázbeszerzésre 
vonatkozó közbeszerzése-
ket, ezekből látszik, hogy bár 
csökkennek az árak, de azok 
így is magasak, ezért a kép-

viselők szükségesnek látták 
a keretszámok meghatározá-
sát 2024-re is.

Kiderült, hogy az önkor-
mányzat igyekszik a tulajdo-
nában álló ingatlanokban di-
gitalizálni a mérőrendszert, 
ez azonban nem minden-
hol oldható meg. Arról is szó 
esett, hogy a várostól bé-
relt ingatlanokban sem tud-
ják minden esetben foga-
natosítani a takarékossági 
intézkedéseket.

A közgyűlésen elhangzott, 
hogy elindult a már meglé-
vő intézményi napelem-rend-
szerek bővíthetőségével kap-
csolatos vizsgálat: az ener-
gia munkacsoport támogatja 
a könyvtárra, a bábszínház-
ra, a polgármesteri hivatalra, 
a Kolozsvári utcai rendelőin-
tézetre, a Jókai színházra, a 
Csabagyöngyére vonatkozó 
beruházást, ezeknél elindult 
a tervezés, ehhez források 
szükségesek. 

Takarékoskodni kell

Szavazás
A decemberi ülés elején 
Szarvas Péter polgármester 
jelezte, hogy a közgyűlésen 
a szeptemberben elhunyt 
Hanó Miklós posztjára új al-
polgármestert választanak. 
Mint mondta, ezt több egyez-
tetés előzte meg, melyek nyo-
mán a városvezető Paláncz 
György fideszes képviselőt 
jelölte alpolgármesternek. A 
hatályos jogszabályok szerint 
az alpolgármestert titkos sza-
vazáson választják meg, így 
a grémium több mint más-
fél órás zárt ülésre vonult. 
Mint utóbb kiderült, Paláncz 
György nem kapott elegendő 
szavazatot, így három helyett 
továbbra is két alpolgármes-
tere van a városnak.

Emelés
Az óvodákat, iskolákat és 
szociális intézményeket el-
látó Pannon Menza nyers-
anyagnorma és rezsikölt-
ség-emelésért folyamodott a 
képviselő-testülethez. Figye-
lembe véve az inflációt és a 
piaci helyzetet, a bizottsági 
javaslat (a bölcsőde kivéte-
lével) a gyermekétkeztetési 
nyersanyagnormák 8 száza-
lékos, illetve a rezsiköltsé-
gek 14 százalékos emelését 
tartalmazza január 1-jétől. A 
bölcsődei gyermekétkezte-
tési térítési díjak várhatóan 
2024. április 1-jétől változ-
nak. Ezen felül a grémium ar-
ról is nyilatkozott, hogy az ön-
kormányzat a későbbiekben 
meg kívánja hosszabbítani 
további két évre a vállalko-
zóval a szerződést. A hatá-
rozati javaslatot 13 igen és 2 
tartózkodás mellett elfogadta 
a testület.

Volán
A helyi közösségi közlekedés 
2024. január 1-jétől történő 
biztosítása érdekében kiírt 
pályázatot a közgyűlés az 
előző ülésen eredménytelen-
nek nyilvánította. A testület 
szükséghelyzeti intézkedés-
ként, decemberben a Vo-
lánbusz Zrt.-t jelölte ki arra, 
hogy Békéscsaba közigaz-
gatási határain belül a bu-
szos közszolgáltatást 2025. 
december 31-éig ellássa. 
A menetrend és a vonalhá-
lózat továbbra is ugyanaz, 
az üzemeltetett autóbuszok 
legalább 60 százalékának 
minimum Euro IV, vagy kor-
szerűbb környezetvédelmi 
besorolásúnak, ugyanekkora 
arányban alacsonypadlósnak 
vagy alacsony belépésűnek, 
illetve legalább 20 százalé-
kának utastéri klímaberende-
zéssel ellátottnak kell lennie. 
Az előterjesztést 16 igennel 
fogadták el.

Jánosi Péter rendőr ezredes, a Békéscsabai Rendőr-
kapitányság új vezetője

Az oldalt írta: 
Varga Diána
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LAKÁSPÁLYÁZAT

APRÓHIRDETÉ SEK
• Gyermekfelügyeletet, partikra vagy vendégváráskor 

sütést-főzést vállalok. Hívjon, egyeztessünk!  
Telefon: 06-70/397-2051. 

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom.  
Telefon: 06-70/397-2051. 

• Négy elemből álló ifjúsági szekrénysor (összesen 325 
cm hosszú) 30 000 forintért eladó. Szállításban nem tu-
dunk segíteni. Telefon: 70/3977-420. 

• Régi motorokat vásárolok. Simson, MZ, Jawa stb. Hiá-
nyosan üzemképtelenül is. Telefon: 06-70/341-2495.

Pályázati felhívás a Békéscsa-
ba Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata tulajdonában álló 
bérlakásokban történő elhelye-
zésre.

1. Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata pályá-
zatot hirdet a tulajdonában 
lévő alábbi, piaci alapon bé-
relhető bérlakásban történő 
elhelyezésre.

Irányi u. 4-6. A.  III. em. 28. 
(2 szobás, összkomfortos 57 m²; 
bérleti díja: 74 100 Ft/hó).

Az önkormányzat piaci ala-
pú bérleményeire eredménye-
sen az pályázhat: akinek a net-
tó jövedelme, vagy az együttköl-
tözők együttes jövedelme leg-
alább ötszöröse a fizetendő lak-
bér összegének; aki megfizeti 
a bérleti szerződés megkötése 
előtt a meghatározott összegű 
óvadékot (222 300 Ft). 

A lakóegység bérbeadá-
sa nem szociális rászorultság 
alapján történik. A pályáza-
ton való részvétel részletes fel-
tételeit a pályázati adatlap mel-
lékletében szereplő tájékoztató 
tartalmazza.

2. Békéscsaba Megyei Jo-
gú Város Önkormányzata pályá-
zatot hirdet a tulajdonában lévő 

alábbi, ifjúsági garzon bérlakás-
ban történő elhelyezésre.

Dózsa György út 7. A. fszt. 1. 
(1 szobás, összkomfortos 31 m2, 
bérleti díja: 10 000 Ft/hó).

Az ifjúsági garzonházi lakóegy-
ség bérleti jogának elnyerésére a 
40 év alatti házaspárok/élettársak 
nyújthatják be pályázatukat.

A pályázat elbírálásánál 
előnyben részesülnek azok a 
párok, akik: legalább 5 éve bé-
késcsabai lakóhellyel rendelkez-
nek és ténylegesen a bejelentett 
lakásban laknak; felsőfokú (egye-
temi vagy főiskolai) végzettségű-
ek; készpénz-megtakarítással, 6 
hónapnál régebben kötött lakás-
előtakarékossággal, vagy építési 
telekkel rendelkeznek.

A pályázaton való részvé-
tel részletes feltételeit a pályáza-
ti adatlap mellékletében szereplő 
tájékoztató tartalmazza.

3. Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata pályázatot 
hirdet a tulajdonában lévő alábbi, 
szociális alapon bérelhető bér-
lakásokban történő elhelyezésre.

Szabadság tér 1–3. IV. em. 
39. (1,5 szobás, összkomfortos 
42 m²; bérleti díja: 33 600 Ft/hó),

Irsai Olivér u. 55. fszt. 4. (1 
szobás, komfortos, 30 m²; bérleti 
díja: 8 010 Ft/hó).

A pályázaton való részvé-
tel részletes feltételeit a pályáza-
ti adatlap mellékletében szereplő 
tájékoztató tartalmazza.

A pályázat benyújtására sze-
mélyesen, elektronikusan vagy 
postai úton van lehetőség. 

A pályázat polgármesteri hiva-
talba történő beérkezésének ha-
tárideje: 2024. január 26., péntek 
12:00 óra. A határidőn túl beérke-
zett pályázat érvénytelen.

A pályázat benyújtásának 
postai címe: Békéscsaba Me-
gyei Jogú Város Polgármeste-
ri Hivatala, Szociálpolitikai Osz-
tály, 5600 Békéscsaba, Szabad-
ság tér 11–17.

A pályázat benyújtásának 
elektronikus címe: szocialis@
bekescsaba.hu

A pályázat benyújtásá-
hoz szükséges pályázati adat-
lap és tájékozató a Polgármes-
teri Hivatal Szociálpolitikai Osz-
tályán igényelhető és letölthe-
tő a bekescsaba.hu weblapról a 
pályázati hírek menüpontban. A 
pályázatokról döntés a legköze-
lebbi döntéshozatali eljárásban 
történik.

Bővebb felvilágosítás a Pol-
gármesteri Hivatal Szociálpolitikai 
Osztályán kérhető. Telefonszám: 
66/886-506, 66/886-502.

Békés Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság

Tragédiával kezdődött az új év
Minden évben szót ejtünk 
a szén-monoxid-mérgezés 
veszélyeiről, és megelőzé-
sének lehetőségeiről, de 
sajnos 2024-ben az év eleje 
ennek ellenére is egy tragé-
diával kezdődött.

Január 7-én, Gyulán egy négy-
szintes társasház egyik lakóját 
nem lehetett elérni. A tűzoltók 
a mentőszolgálattal közösen 
behatoltak a Béke sugárúti 
társasház földszinti lakásába, 
ahol egy holttestet találtak. A 
lakás több helyiségben is na-
gyon magas szén-monoxid 
koncentrációt mértek. Mivel a 
mérgező gáz más lakásokban 
is kimutatható volt, a tűzoltók 
kiürítették a társasházat és 
egy ventilátor segítségével át-
szellőztették az egész épüle-
tet. A szén-monoxid létrejöttét 
egy, a fürdőszobában műkö-
dő, nyílt égésterű vízmelegítő 
okozta. A hat négyzetméteres 
helyiségben minden nyílászá-
ró csukva volt és sajnálatos 
módon a lakásban nem volt 
szén-monoxid érzékelő.

A szén-monoxid egy mérge-
ző gáz, amely tökéletlen égés-
kor jön létre, és mivel színte-
len, szagtalan, nem érzékelhe-

tő a jelenléte. Gátolja a vér oxi-
génellátását, ami rosszullétet, 
szédülést, fejfájást, hányingert 
és fáradtságot okozhat, súlyo-
sabb esetben pedig eszmélet-
vesztést és halált. 

Ha már akár az enyhe tü-
neteket is észleljük magun-
kon, vagy a környezetünkben 
másokon, azonnal nyissunk 
ablakot és hagyjuk el a helyi-
séget, majd hívjuk a 112-es 
segélyhívószámot. 

Leginkább azok a nyílt 
égésterű vízmelegítők jelent-
hetnek veszélyt, amelyek a 
szoba levegőjét használják 
az égéshez, és amelyek kör-
nyezetében nem megoldott a 
levegő-utánpótlás.

Egyszerű módszerrel meg-
előzhetőek a tragédiák: a nyílt 
égésterű fűtőeszközök és víz-
melegítők számára biztosítani 
kell a levegő-utánpótlást! Nem 
elég kinyitni az ajtót vagy az 
ablakot, egy résszellőzőt kell 
beszereltetni az ablakba. A fű-
tőeszközöket, vízmelegítőket 
évente legalább egyszer szak-
emberrel kell ellenőriztetni. 

Egy megfelelő minőségű 
szén-monoxid-érzékelő éle-
tet menthet, hiszen jelez, ha 
veszélyes mennyiségű szén-

monoxid keletkezik. Fontos a 
jól megválasztott eszköz is. 
A CO-érzékelő a gyártó ál-
tal megadott időtartamig mér 
megbízhatóan, utána szüksé-
ges a cseréje. A javasolt típu-
sok listája a katasztrófavéde-
lem honlapján megtalálható. 

Tavaly Békés vármegyében 
több mint 50 alkalommal riasz-
tották a tűzoltókat szén-mon-
oxidos esetekhez rosszullét, 
illetve szén-monoxid érzékelő 
jelzése miatt. Az esetek ötven 
százalékában szenvedtek a 
lakók kisebb-nagyobb mérge-
zést és két esetben a mérge-
zés halálos áldozatot is köve-
telt.  Fontos, hogy megtegyünk 
minden tőlünk telhető intézke-
dést annak érdekében, hogy 
ezek az esetek ne ismétlődje-
nek meg.

mailto:szocialis@bekescsaba.hu
mailto:szocialis@bekescsaba.hu
http://www.bekescsaba.hu
https://katasztrofavedelem.hu/33883/szen-monoxid-erzekelok
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Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság

Halló, itt a csaló

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

BÉKÉS VÁRMEGYE ÖNKORMÁNYZATA

BÉKÉS VÁRMEGYEI KORMÁNYHIVATAL

Fájdalmasan elterjedt az az 
internetes csalási módszer, 
amelynek lényege, hogy a 
kiszemelt áldozat telefon-
hívást kap: Bankszámláján 
gyanús tranzakciót észlel-
tünk, de ne aggódjon! Meg-
védjük a pénzét. Áthelyezzük 
egy biztonságos számlára. 
Adja meg a kártyaadatait és 
telepítse az alkalmazásun-
kat! Az áldozatok telepítik, 
a csalók pedig áthelyezik… 
Persze a saját biztonságos 
számlájukra.

Az alábbiakban – a Mátrix 
Projekt keretében – bemu-
tatjuk, hogyan zajlik egy ilyen 
beszélgetés, és mi kell ahhoz, 
hogy a csaló ne érjen célt:

– Üdvözlöm, a számlave-
zető bankjának biztonsági 
osztályáról hívom! Az elmúlt 
percekben gyanús átutalást 
kezdeményeztek a számlá-
járól. Amennyiben 10 percen 
belül tudunk intézkedni, meg-
akadályozzuk, hogy ellopják 
a pénzét!

– Jajj, nagyon köszönöm! 
Mi a teendő? (Áldozat persze 
pánikban, az a lényeg, hogy 
ne legyen ideje átgondolni a 
helyzetet.)

– Kérem, diktálja be a 
bankkártya számát, a rajta lé-
vő pontos nevet és a CVC-
kódot. Ezután küldünk a tele-
fonjára egy alkalmazást. Ha 

telepíti, meg tudjuk akadá-
lyozni a gyanús átutalást!

Ha az áldozat megad-
ta az adatait, és telepítette 
az alkalmazást, mellyel távo-
li hozzáférést adott a csalók-
nak a számítógépéhez, tele-
fonjához, akkor a pénze per-
cek múlva – akár 10–20 kü-
lönböző számlát megjárva – 
a világ másik végén bejegy-
zett banknál landol… Bizony, 
a csalóknál.

Kérjük, kérdezzen visz-
sza! Ha ilyen hívást kap, ne 
kapkodjon! Ha a csalók érzik, 
hogy nem könnyű átverni, fel-
adják, és megszakad a vonal! 
Csak 1–2 kérdésre van szük-
ség! Íme, néhány példa arra, 
mit válaszolhatunk:

– Kérem, hívjon vissza 
pár perc múlva, addig egyez-
tetek a személyes banki 
ügyintézőmmel!

– Értem, de a banknál is-
merik az adataimat. Mi szük-
ség van arra, hogy ismét 
megadjam?

– Köszönöm, melyik szám-
lámról van szó? Több bank-
számlám is van. (Jó eséllyel 
nem találja el a számlaveze-
tő bankjának nevét.)

– Tudna segíteni, hogy 
kell bekapcsolni a számító-
gépet? Én nem tudok prog-
ramokat telepíteni, a fiam 
kezeli.

– Pillanat, a másik vona-
lon a rendőrséggel beszélek.

Ne feledje! A csalók nem 
rendelkeznek konkrét infor-
mációkkal a számlájáról, a 
személyes adatairól. Ha el-
lenőrző kérdéseket kapnak, 
feladják! További információ-
kat az online csalások meg-
előzéséről a www.kiberpajzs.
hu oldalon talál!

Békés Vármegye Önkor-
mányzata minden évben 
megrendezi a nemzetiségek 
napjához kötődő, Békés Vár-
megyei Nemzetiségek Napi 
Díszünnepségét. De cember 
19-én Kétsopronyban a szlo-
vák, a német, a román és a 
roma nemzetiségek kiemel-
kedő vármegyei alakjai ve-
hettek át kitüntetéseket.

Zalai Mihály, Békés Vármegye 
Önkormányzatának elnöke a 
nemzetiségeket tekintve Bé-
kés vármegyét a legszíne-
sebb vármegyének nevezte 
Magyarországon, ugyanis hat 
nemzetiség és a magyarok él-
nek itt egymás mellett békes-
ségben, évszázadok óta. Az 
elnök kiemelte: a Békés Vár-
megyei Nemzetiségek Napi 
Díszünnepségen azoknak a 
munkáját ismerik el kitünte-
téssel, akik a saját kultúrájuk, 
nyelvük, önazonosságuk és 
hagyományaik megőrzése ér-
dekében sokat tettek az elmúlt 
években a közösségeikért.

Az esemény díszvendége, 
Soltész Miklós, a Miniszterel-
nökség egyházi és nemzetisé-
gi kapcsolatokért felelős állam-
titkára arról beszélt, hogy Ma-
gyarország Kormánya együtt-
működik a nemzetiségekkel, 
amelyek maguk rendelkeznek 
a sorsukról. Ismertette, hogy 

az elmúlt 12 évben 6,2 milliárd 
forint érkezett Békés várme-
gye 42 településére, 51 nem-
zetiségi önkormányzathoz. 
Hozzátette, hogy a Magyaror-
szágon élő nemzetiségek bé-
kés egymás mellett élése pél-
daértékű a Kárpát-medencé-
ben élő népek számára.

A német nemzetiség kitün-
tetettje Takács Istvánné Kurt 
Zsuzsanna nyugdíjas tanár, 
egykori iskolaigazgató lett. Cél-
ja közösségbe szervezni azo-
kat a magyar állampolgárokat, 
akik felvállalták származásu-
kat, német-sváb-szász gyö-
kereiket. A szlovák nemzeti-
ség kitüntetettje Krajcsovics 
Hajnalka közművelődési szak-
ember, aki 2001 óta a Békés-
csabai Szlovák Kultúra Há-
zának munkatársa. Feladata 
a békéscsabai régióhoz tar-
tozó tíz szlovákok lakta tele-
pülés szlovákságának ösz-

szefogása, a szlovák önkor-
mányzatokkal és civil szerve-
zetekkel való kapcsolattartás. 
A román nemzetiség kitünte-
tettje Táth János, aki 1973-tól 
2003-ig a Magyarországi Ro-
mánok Szövetsége, később a 
Magyarországi Románok Or-
szágos Önkormányzata mun-
káját segítette. Nagy erőt for-
dít a Sarkadon élő román kö-
zösség összefogására, évről-
évre tanulmányi utakat és kü-
lönböző rendezvényeket szer-
vez a román hagyományok 
megismerése, ápolása érde-
kében. A roma nemzetiség ki-
tüntetettje Zsigmond Károly, 
aki a dobozi általános iskola 
igazgatója több mint 15 éve. A 
nagyközségben ő volt az első 
diplomás roma, értékteremtő 
munkájának része három álta-
la írott könyv: a dobozi iskolá-
ról, a labdarúgásról, valamint 
a dobozi cigányokról.

Négy nemzetiségi kitüntetést adományoztak

Ezerarcú kalandra várjuk 
a Kárpát-medence szívé-
ben! – ez a mottója annak, 
hogy Gyula város, illetve 
Békés vármegye lesz a 46. 
Utazás Kiállítás belföldi 
díszvendége. A Hungexpo 
Budapest Kongresszusi 
és Kiállítási Központban 
február 22-25. között meg-
rendezendő rangos turisz-
tikai seregszemle kiváló 
lehetőséget teremt a be-
mutatkozásra, a vármegye 
értékeinek megismerteté-
sére, népszerűsítésére – 
hangzott el a rendezvény-
nyel kapcsolatos, január 
11-ei sajtótájékoztatón, a 
kormányhivatalban. 

– Nem az ország szélén, 
hanem az Isten tenyerén 
élünk, ezt szeretnénk legin-
kább tudatosítani. Varázs-
latos természeti kincseinket 
és épített örökségünket, a 
vármegyében élő hat nemze-
tiség kulturális, gasztronómi-
ai értékeit, a vármegye, sőt 
az ország határain túlmutató 
közösségi rendezvényeinket, 
fesztiváljainkat is igyekszünk 
bemutatni, népszerűsíteni az 
utazás kiállításon – hangsú-
lyozta dr. Takács Árpád. A 
megye turisztikai zászlósha-
jójának számító Gyula mellett 
Békéscsaba, Szarvas, Gyo-
maendrőd, Orosháza, Békés 

önkormányzatával, a Békés 
Vármegyei Kereskedelmi és 
Iparkamarával, a Körös Ma-
ros Nemzeti Parkkal, a turiz-
musban érintett és érdekelt 
civil szervezetekkel, mintegy 
19–20 partnerrel működünk 
együtt a rendezvény sikeres-
sége érdekében. Az Alföld 
Slow Egyesületen keresztül 
pedig a vármegye kisebb te-
lepülései is meg tudják mu-
tatni magukat és értékeiket 
– ismertette a részleteket Bé-
kés vármegye főispánja. 

– A Gyulai Turisztikai 
Nonprofit Kft. ügyvezetője, 
Komoróczki Aliz vezetésével 
az egységes arculat megte-
remtése, a sikeres és ered-
ményes szereplés megvaló-
sítása érdekében munkacso-
portot hoztunk létre. A turiz-
musfejlesztés terén is együtt 
kell gondolkodnunk, csapat-
ként kell működnünk – tette 
hozzá dr. Takács Árpád.

A vendégéjszakák számá-
ban Gyula elérte, sőt meg is 
haladta a koronavírus-járvány 
előtti csúcsév számait – ismer-
tette dr. Görgényi Ernő. Míg 
2019-ben 579 830 vendégéj-
szakát regisztráltak a város-
ban, a tavalyi szám elérte a 
600 ezret. A turizmus a haza-
szeretet egyfajta megnyilvánu-
lása – hangsúlyozta Gyula vá-
ros polgármestere.

Szarvas Péter, Békéscsa-
ba polgármestere kifejtette: a 
vendégek jelenleg a minőségi 
szolgáltatásokat, illetve a kul-
turális- és aktív turisztikai lehe-
tőségeket keresik. Elmondta, 
Békéscsaba főként a kormány-
zati támogatásból megvalósí-
tott Wenckheim-kerékpárutat, 
a Munkácsy Negyedet, vala-
mint a Csabai Kolbászfeszti-
vált szeretné propagálni a ren-
dezvényen, de igyekeznek be-
mutatni a sportturizmus terén 
lévő lehetőségeket is.

Gyula és Békés vármegye az idei, 
46. Utazás Kiállítás belföldi díszvendége

– Eddig a 65 év fölöttiek ve-
hették igénybe térítésmente-
sen a közösségi közlekedési 
eszközöket, március 1-jétől vi-
szont a 14 év alattiak is beke-
rülnek abba a körbe, akiknek 
nem kell tanulóbérletet vásá-
rolniuk. Ez az általános isko-
láskorú gyermeket nevelő csa-
ládok számára egy érzékel-
hető, kedvező változás lesz. 
Ezen kívül díjmentesen utaz-
hatnak márciustól azok is, akik 
eddig 90 százalékos kedvez-
ménnyel vehették igénybe a 
tömegközlekedési eszközö-
ket; ilyenek a nagycsaládosok, 
a fogyatékkal élők, a mozgás-
korlátozottak. Lesznek továb-
bá 24 órán keresztül használ-
ható ország- és vármegyebér-
letek egészen kedvezményes 
áron. A közösségi közlekedést 
tehát a tavasz elejétől lényegé-
ben mindannyian olcsóbban 
vehetjük majd igénybe.

– Múlt év december 1-jétől 
a minimálbér 15, a garantált 
bérminimum 10 százalékkal 
nőtt, a napokban pedig a pe-
dagógusok 32,2 százalékos 
béremelését jelentette be a 
kormány. 

– A minimálbérrel és a ga-
rantált bérminimummal kap-
csolatban érdemes megem-
líteni, hogy az a tárgyalásso-
rozat, ami a szociális partne-
rek, a munkáltatók és a mun-
kavállalók között zajlott, nem 

állt meg. Folytatódik tovább az 
egyeztetés, amelynek ered-
ményeképpen azt remélhet-
jük, hogy egy hosszabb, nem-
csak egy évre szóló megegye-
zés születik. Ez a munka a 
szociális partnerek között zaj-
lik, a kormányzat ebbe csak 
akkor száll be, ha indokolt. Ha 
a felek megállapodnak, ak-
kor egy minimum 3 éves mi-
nimálbér- és garantált bérmi-
nimum-emelési időszak jön, 
ami érzékelhetően növeli majd 
a legalacsonyabb munkajöve-
delemből élők helyzetét. Ami-
kor pedig a legalsó kategóri-
ákban béremelkedés van, az 
maga után vonja a fölötte levő 
bérek emelését is, ami a teljes 
gazdaságban béremelkedést 
generál. A pedagógusokat il-
letően régi adósságát törlesz-
ti a kormányzat akkor, amikor 
az oktatási, nevelési ágazat-
ban dolgozó szakemberek bé-
rét megemeli. A cél az, hogy 
2025-re legalább a diplomás 

bérek 72 százalékát érje el az 
ő bérszintjük. Itt is több kategó-
ria van, ami lehetőséget nyújt a 
differenciált emelésre attól füg-
gően, hogy milyen tudással, 
milyen végzettséggel rendel-
keznek a pedagógusok, hány 
éve vannak a szakmában, mi-
lyen a szakmai előmenete-
lük, milyen tantárgyakat taní-
tanak, hol dolgoznak. Remé-
lem, hogy a pedagógus-tár-
sadalomban ez az emelés né-
hány másik döntéssel együtt 
békét tud hozni. Egyébként 
más ágazatokban is nőnek a 
bérek, és szintén nagyon fon-
tos tényező, hogy a múlt évi 17 
százalékos, igen magas inflá-
cióval szemben idén 5–6 szá-
zalékkal számolnak a szakem-
berek. A számítások szerint 
mindezek eredményeként 3–4 
százalékos reálbér-emelkedés 
várható, és a gazdasági növe-
kedés mértéke is ennyi lehet 
2024-ben.

Mikóczy Erika

„Olcsóbban vehetjük majd 
igénybe a közösségi közlekedést”

http://www.kiberpajzs.hu/
http://www.kiberpajzs.hu/
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Elindultak a Munkácsy, a 
festőfejedelem című musi-
cal próbái, a rendező Koltay 
Gábor Balázs Béla-díjas ér-
demes művész. Az olvasó-
próba hangulatát meghatá-
rozta a különleges helyszín: 
a Munkácsy Emlékház, ahol 
a festő nyomdokán járhattak 
az előadásunk majdani sze-
replői is. A bemutató a nagy-
szabású, egész Békéscsa-
bát felvillanyozó Munkácsy 
180 eseménysorozathoz és 
a Munkácsy Negyed megnyi-
tójához kapcsolódik majd. Az 
előadás érdekessége, hogy 
a címszereplőt kettős sze-
reposztásban alakítja Kocsis 
Dénes, az Operettszínház 
művésze és Puskás Dániel. 
A mozgalmas díszlet és a kö-
zel száz, a korabeli magyar 
és francia divatot bemutató 
jelmez másfél évszázaddal 
repít vissza bennünket az 
időben a muzsika szárnyain. 

Hamarosan a főpróbahét-
hez érkezik a Macbeth is. 
Shakespeare darabját új és 
izgalmas felfogásban, az el-
ső világháborúhoz igazította 
Pataki András Jászai Mari-
díjas rendező. A darab mon-
danivalója örökérvényű, akár-
melyik korban játsszák is: 
a hatalomtól megrészegülő 
ember elbizakodottsága kö-
szön vissza az előadásban, 
melynek főbb szerepeiben 
Beszterczey Attilát és Papp 

Barbarát láthatják majd a 
kedves nézők január 26-tól.

Új játszóhelyet veszünk 
birtokba Az öltöztető premi-
erén: a bábszínház volt pró-
baterme is megnyílik a nézők 
előtt. Az intellektuális humor-
ral kecsegtető vígjátékot Tar-
soly Krisztina rendezésében, 
Nagy Erika, Kiss Viktória és 
Lénárt László előadásában 
láthatják majd február 2-ától.

Ajánljuk azokat az előadá-
sokat, amelyekre karácso-
nyi akciónk keretében vehet-
tek jegyet. A Macbethet feb-
ruár 2-án, Az öltöztető cí-
mű vígjátékot február 3-án 
nézhetik meg. A Párizs ege 
alatt című sanzonest február 
5-én lesz látható. A Munká-
csy, a festőfejedelemre már-
cius 2-án, a Szerelem című 
vígjátékra március 9-én kerül 

sor, A bolondok grófját ápri-
lis 17-én 15.00 órai kezdet-
tel, a Holdbeli csónakos cí-
mű mesejátékot május 14-én 
(szintén 15.00 órakor) tekint-
hetik meg, A három sárkány, 
avagy a három nagynénire 
pedig egészen június 8-áig 
kell majd várni. 

Ha szívesen adnának 
színházi ajándékot, továbbra 
is választhatják a szabadbér-
letet négy vagy hat előadás-
ra, 14 000 vagy 20 000 Ft-os 
értékben.

Közönségkedvenc előadás-
sá vált Szente Vajk Legény-
búcsúja, amely már a szente-
si színházban látható. Remé-
nyeink szerint a Csabai Nyár 
kínálatában, a Városházi Es-
ték műsorán is találkozhat-
nak majd Simon és Alex zűrös 
éjszakájával.

Harruckern János György, 
az új földesúr 1721-ben 
meggyorsította a szlovák 
ajkúak betelepítését Békés 
vármegyébe és Csaba falu-
ba. Elegendő földet, vallá-
suk gyakorlását biztosította 
az idetelepülőknek. Így bon-
takozott ki a Felvidékről a 
szlovák emberek majdnem 
egy évszázadig tartó betele-
pülése Csabára.

Jánovszki Pál, a második 
csabai bíró idejében az első 
idetelepültekkel a falunak 300 
lakosa élt itt, 58 házban. 
Történeti írásokból kitűnik 
az idetelepültek jámborsága. 
Dolgos nép volt, szolid, bé-
ketűrő és korán házasodó. 
Akkor minden telekhez járt 
kenderföld, melynek termése 
lehetővé tette a nőknek a szö-
vésből, fonásból, varrásból 
származó keresetet. Az ide-
települt lakosság viseletéről is 
maradtak meg adatok. A job-
bágy férfiak bárány- és kecs-
kebőr ruhában, bocskorban 
jártak, s derekukon bőrtüszőt 
viseltek, nyáron lenből szőtt 
vászonruházatuk volt. A ru-
házatot széles karimájú, ala-
csony kalap, télen báránybőr 
süveg egészítette ki. Csak 
később kezdett magyarossá 
válni a férfiak ruházata. Bocs-

kor helyett csizmát hordtak, 
szűrt, bő gatyát, hosszú ujjú 
inget, hosszú hajat viseltek, 
melyet copfba fontak.

A nők a maguk szőtte és 
kékfestők által befestett kék 
pettyes vagy kisvirág mintájú 
vászonruhában jártak. Láb-
belijük csizma volt.

Húsz évvel az újratele-
pítés után, 1738-ban Varga 
Pál bíróként szolgálta a né-
pet. Ez időben két csapás is 
érte a települést. Április 14-
én nagy tűz támadt heves 
széllel, melyben 29 ház po-
rig égett. A lakosság össze-
fogásával a házakat még ab-
ban az évben újraépítették. A 
pestisjárvány júliustól szep-
temberig 169 ember halálát 
követelte.

1740-től újabb betelepülé-
si hullám érte el Csabát. Fő-
leg szlovák, evangélikus val-

lású jobbágyok érkeztek, de 
jöttek a katolikus hitet vallók 
is, akiket az evangélikusok 
nem engedtek maguk közé 
letelepedni. Ők a mai Jókai - 
Szarvasi út közötti területen 
kezdtek építkezni. Csaba ek-
kor, mint egy sziget emelke-
dett ki a víztengerrel és ná-
dasokkal körülvett tájból.

1742-ben Darida András ült 
a bírói székben. Ekkor már a 
vályogból épült  imaház  ledő-
léssel fenyegetett, az evangé-
likus egyház kérte az illetéke-
sektől téglából való felépítését.

1744-ben Botyánszky Já-
nos bíró vezette Csabát. Bu-
rián Sámuel után id. Tessedik 
Sámuel lett az evangélikusok 
lelkésze, aki nagy buzgalom-
mal és lelkesedéssel szerve-
zete ujjá az egyházat. De ez 
már egy másik történet.

Gécs Béla

A bross 2021-ben került 
elő Lőkösháza külterüle-
tén. A becsületes megta-
láló behozta a Munkácsy 
Mihály Múzeumba, példa-
értékű tettéért fogadja há-
lás köszönetünket.

A tárgy átmérője 3 cm, ké-
szítésének ideje Kr. u. 2. 
század, műhely Rajna vidék, 
esetleg Gallia, anyaga bronz 
és üveg. Kör alakú, az ív 
mentén arányos elrendezés-
ben hat kisebb kör illeszkedik 
a központi maghoz. A kisebb 
körök üvegbetéteinek színe 
zöld és vörös. A központi, 
nagyobb kört pálcatagokkal 
12 rekeszre osztották, suga-
rasan, váltakozva fehér-kék 
üvegzománccal töltötték ki. 
Közepe lyukas, itt eredetileg 
volt egy síkból kiemelkedő 
gomb tag. Hátlapján kapcso-
lótű, tűtartó és rugószerkezet 
található.

A fibula (ruhakapcsoló tű) 
viseleti elem, ékszer, megmu-
tatta a kor divatját, tulajdono-
sa státuszát, foglalkozását, 
nemét, etnikumát. Az emailos 
fibulák a római provinciák tár-
gyai, gyártásuk az Alpoktól 
északra lévő területeken ke-
resendő, bizonyosan itt vol-
tak a készítő műhelyek is. Az 
email lényegében fémvegyü-
letekkel ötvözött olvasztott 
üveg, amit a fémfelületek mé-

lyedéseibe, rekeszeibe öntöt-
tek. Legfontosabb alapanya-
ga a szilícium-dioxid, folyósí-
tására alkálifém-karbonáto-
kat, nitrátokat és szulfátokat 
használtak. A római korban 
ékszereket, használati eszkö-
zöket, edényeket, fegyvere-
ket, lószerszámokat stb. díszí-
tettek emaillal. A Kr. u. 1. szá-
zadban kezdődőtt a techni-
kai eljárás használata. Nagy 
divatja a Római Birodalom-
ban a 2–3. századra tehető. 
A 3. század végén leálltak az 
emailos tárgyak gyártásával, 
valamiért nem volt rá keres-
let, vagy az alapanyagok be-
szerzése egyre körülménye-
sebbé vált.

Az emailos fibulák nagyon 
szépek, színesek, nem cso-
da, hogy nemcsak a műhe-
lyek körzetében terjedtek el, 
hanem az egész Birodalom-
ban, sőt a Barbaricumban is 
a távolsági kereskedők révén. 

A ruhakapcsoló tűk kismére-
tűek, sokat lehetett fölmál-
házni, jól bírták a hosszú uta-
zást, ezért az igények kielégí-
tésére érkezett belőlük az Al-
földre is, a szarmatákhoz.

A lőkösházi ruhakapcso-
ló tűt valószínűleg figyelmet-
len szarmata tulajdonosa ve-
szíthette el, de az sincs ki-
zárva, hogy egy temető van 
a területen és a folyamatos 
mélyszántások már érintik 
a sekélyebb sírokat. Az eke 
kezdi felhozni a felszínre a 
leletanyagokat…

Ez a nagyon szép, Ró-
mai Birodalomból szárma-
zó tárgy megtekinthető lesz 
a Munkácsy Mihály Múze-
um január végén nyíló, Min-
dig van új a nap alatt – A 
Munkácsy Mihály Múzeum új 
szerzeményei című időszaki 
kiállításán.

Nagy Dániel Sándor 
régész

A Magyar Királyság kor-
mányzója, Horthy Miklós, 98 
évvel ezelőtt egy éjszakát a 
békéscsabai pályaudvaron 
töltött. A Körösvidék 1926. 
január 3-án megjelent szá-
mában a címoldalon tudósí-
tott a különleges esetről. 

Kiderült, hogy a Vésztő és 
Gyulavári körzetében pusz-
tító árvíz miatt érkezett ide 
Horthy, és mivel a hajnali 
órákban futott be a külön-
vonata a pályaudvarunkra, 
ezért a „kormányzó és kísé-
rete az éjszakát kocsijában 
töltötte”. De ki is tartozott a 
kíséretéhez? Természetesen 
a felesége, Purgly Magdolna; 
Magasházy László, a kor-
mányzó első szárnysegédje; 
Hardy Kálmán sorhajóhad-
nagy, aki a felesége révén 
a kormányzó rokona volt; 
Brunswick György százados, 
aki a kormányzó utazásaiért 
volt felelős. 

A ritka alkalmat sokan ki-
használták. Már reggel há-
romnegyed hétkor megjelent a 
vonatnál dr. Kovacsics Dezső, 
Békés vármegye főispánja, 
akit negyedórás „külön kihall-
gatáson” fogadott Horthy. Hét 
órakor kinyíltak a különvonat 
ajtajai és a kormányzó kilépett 
a peronra. Itt köszöntötte őt vi-
téz Szobotich Emil ezredes, a 

békéscsabai gyalogezred pa-
rancsnoka és Háhn őrnagy, aki 
az árvízvédelmi munkalátokért 
volt felelős. Horthy Miklós 
mindkettőjüknek megköszön-
te a nehéz helyzetben végzett 
munkájukat. 

Dr. Berthóty István békés-
csabai polgármester is a pá-
lyaudvaron tartózkodott, hoz-
zá a következő szavakat intéz-
te: „Hallom, hogy Békéscsaba 
város szépen kiveszi a részét 
a menekültek támogatásából. 
Szükség van a nemes szivek 
megmozdulására. Odafenn is 
minden lehetőt elkövetünk a 
szerencsétlen károsultak istá-
polása érdekében.” 

Horthy Miklós nyolc órakor 
indult el az árvíz sújtotta vidék-
re, méghozzá egy olyan sze-
relvénnyel, melyet az Alföldi 
Első Gazdasági Vasút bocsá-
tott a rendelkezésére. A két 
szalonkocsi először Békésre 
ment, majd másfél órás utazás 

után a vésztői főtéren állt meg 
a különvonat. Itt a református 
templom tornyából szemlélte 
meg Horthy az áradást, mely-
hez a következőket fűzte hoz-
zá: „Rettenetes látvány!”.

Vésztőről a delegáció visz-
szavonatozott Békéscsabára, 
ahol a kormányzó az árvíz elől 
elmenekült családokat látogat-
ta meg. A menekültek egy ré-
szét az Irányi utcai iskolában 
helyezték el (ma Békéscsabai 
Kazinczy Ferenc Általános Is-
kola). Az oktatási intézmény-
ben Horthy „elismerését fejez-
te ki dr. Berényi Antalnénak, a 
Szociális Misszió fáradhatat-
lan vezetőjének a békéscsa-
bai hölgyek, a Misszió és álta-
lában a csabai társadalom ne-
mes emberbaráti munkájáért”. 

Békéscsabáról Horthy Mik-
lós autóval ment Gyulára. Így 
esett meg a kormányzó harma-
dik látogatása Békéscsabán. 

Ugrai Gábor

Csabai életképek
MESÉLŐ MÚZEUM

B É K É S C S A B A  A N N OBÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ

Musical, tragédia, vígjáték várja a színház nézőit Töredéktörténetek Csaba régmúltjáról

Horthy Miklós látogatása egy csabai iskolában

A Csabai Mérleg kulturális tartalma megjelenik 
a Magyar Kultúráért Alapítvány, mint támogató 
és a Petőfi Kulturális Ügynökség Nonprofit Zrt., 

mint kezelő támogatásával. 

Bronz emailos korongfibula Lőkösháza határából
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